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Grønne løsninger
Hvad er en grøn løsning? Er det vindmøller på 
land ved Nordby Fjernvarme, så vi kan få billig 

og grøn fjernvarme og strøm, til der kommer en bedre 
løsning som små og helt sikre thoriumværker fra danske 
Seaborg? Er det solpaneler på den nordlige del af Fanø, 
ejet af investorer udefra? Er det 25 klyngehuse på en 
naturgrund i i Haralds Gård i Nordby med solpaneler på 
tagene? Her kunne der måske i stedet være billige og 
miljøvenlige tiny houses. Er det opfyldning af ethvert 
grønt område i Nordby med lejeboliger, der alligevel 
kommer til at koste mindst 8000-9000 kroner om 
måneden i husleje og derfor kun til at være til at betale 
for folk på pension med høje boligtilskud? 

I mange år har arkitektskolerne sendt kandidater ud, 
der tegner kvadratiske bokse med græs på taget og 
er præget af tanken om fortætning i byerne. Men nu 
er forskere, sponseret af Realdania, kommet til dem 
konklusion, at fortætning ikke gør mennesker lykkeligere, 
tværtimod. De grønne åndehuller er ekstremt vigtige. 
Det har især vist sig efter Corona, hvor vi nok blev lukket 
mere ned, end godt var. 

Et flot , højt hus på ’mejer igrunden’ overfor 
SuperBrugsen med mange lejemål kunne redde mange 
grønne byområder, som så ikke skulle bebygges. Men 
når man ser åbne læserbreve fra politikerne her på øen, 
er der intet konkret i deres opråb om et grønnere Fanø. 
Er det parate til at ofre noget for at få noget andet? Vi 
ved det ikke. Men i 2025 er der kommunalvalg. Her kan 
vi jo spørge dem.
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Danibo har udlejet sommerhuse på Fanø i over 40 år. 
Det eneste lokaltforankrede udlejningsbureau på Fanø.

At sætte sit sommerhus til udlejning er en tillids-
sag. Vi sætter en ære i at gøre en forskel for såvel 
vores husejere som vores gæster.  
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75 16 36 99

Kontakt os 
og få en snak  
omkring 
udlejning 
af dit 
sommerhus.
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Værste budget nogensinde
ØKONOMI – Afvisningen 
på ansøgningen betyder, at 
kommunen nu skal fi nde 
cirka 20 millioner kroner 
for at skabe et budget i 
balance, hvilket er rekord i 
kommunens historie.

Da Indenrigs- og Sund-
hedsministeriet meldte ud 
hvilke kommuner, der i 2025 
får del i særtilskudspuljen 
for vanskeligt stillede kom-
muner, stod det klart at 
Fanø Kommune blot vil 
modtage 300.000 kroner af 
det milliardstore, særlige 
fi nansieringstilskud, som 
regeringen vil sende ud til 
landets kommuner for 2025.

Samtidig fi k vi også afslag 
på udviklingspartnerskab, 
som bliver indgået med 
udvalgte kommuner over 
fl ere år for at understøtte 
økonomisk udvikling med 
fokus på langsigtede 
investeringer i tiltag til at 
forbedre kommunens øko-
nomiske situation. 

”Vi er skuff ede og ærger-
lige over, at vores opråb og 
gode argumenter ikke er 
blevet hørt. Vi er desværre 
igen blevet overset, selvom 
vi har ellers forsøgt at råbe 

op alle steder og forklare, 
at Fanø Kommune er ble-
vet sat i en helt urimelig 
økonomisk situation, som 
er uforskyldt. Det er urime-
ligt, at man ikke har taget 
højde for, at vi bliver ramt af 
udefrakommende faktorer, 
vi ikke selv er herre over,” 
siger borgmester Frank 
Jensen (R).

Rekordbeløb
Da kommunen næste år 
både rammes hårdt via 
udligningssystemet og 
mistede indtægter på grund 
af de nye grundskyldsreg-
ler, ser kommunen ind i det 
nævnte minus, svarende til 
9,5 procent af serviceram-
men. Så stort et beløb har 
aldrig tidligere manglet. 

”Når vi overordnet set skal 
skære næsten 10 procent af 
servicerammen, kommer 
det til at kræve store og 
vanskelige beslutninger for 
at få enderne til at nå sam-
men. Vi når ikke i mål med 
blot småjusteringer, når vi 
skal ud at fi nde et så stort 
beløb set i forhold til vores 
størrelse. Det ser ualmin-
deligt svært ud, men vi må 

lægge os i selen for at skabe 
et budgetforslag i balance,” 
lyder det fra viceborgmester 
Erik Nørreby (V).

Et fald fra 3425 indbyg-
gere i 2019 til 3327 den 1. juli 
2024 forværrer situationen, 
dels på grund af mistede 
tilskud og dels færre 
skatteindtægter

Hvad sker der, hvis skatten 
sættes op med for eksempel 10 
millioner kroner?

”Det er svært at svare på, 
for det endelige svar kendes 
først, når alle 98 kommuner 
har vedtaget deres budget 
for 2025. Der er skattestop 
i Danmark, så skatten må 
samlet set ikke stige. Men 
den må gerne stige i én 
kommune, hvis den sættes 
tilsvarende eller mere ned 
i de øvrige kommuner, 
forklarer Frank Jensen.

”Konkret betyder det, at 
hvis Fanø sætter skatten 
op med 10 millioner kroner 
som i dit eksempel og der 
ikke er andre kommuner, 
der sætter skatten ned, 
så må Fanø det første år 
beholde 25 procent altså 2,5 
millioner kroner. I år 2 og 3 
må vi beholde 5 og i år 4 må 

vi beholde 7,5. Først i år 5 må 
vi beholde alle 10 millioner 
kroner. Omvendt, hvis der 
er andre kommuner, der 
sætter skatten ned, så bliver 
der luft til de kommuner, 
der gerne vil sætte skatten 
op. Sidste år satte Køben-
havns Kommune skatten 
ned med 0,1 procentpoint, 
og det betød en skattelet-
telse på 143 millioner kroner 
Så først når det beløb var 
brugt trådte boden i kraft. 
I det spil betyder Fanøs 
begrænsede økonomi ikke 
meget, men svaret kendes 
som sagt først, når budget-
terne er godkendt i alle 
kommuner.

”Næste år skal Fanø Kom-
mune betale 44 millioner 
kroner til andre kommuner 
i udligning, og det kan 
vores økonomi ganske 
enkelt ikke bære. Det har 
vi ad fl ere omgange forsøgt 
at forklare politikerne på 
Christiansborg, men indtil 
nu uden held,” slutter han.    

Den 12. september er der 
borgermøde om budgettet i 
Sundhedshuset.

-fi na

Fanø er ikke en af de 22 kommuner, som får del i særtilskudspuljen for vanskeligt 
stillede kommuner i 2025. Byrådet skal på hård spareøvelse. Borgermøde på vej

Heller ikke det lån på 30 millioner kroner, som kommunen havde håbet på at få lov til at optage til ombygningen af Fanø Plejecen-
ter, er der givet tilladelse til, kun 7 millioner.


